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Aanwezige leden: de heer Aartsen (commissievoorzitter, VVD), mevrouw Bromet 
(GroenLinks-PvdA), mevrouw Lubbers en de heer Bossenbroek (namens het 
fractiepersoneel) mevrouw Van den Heuvel-de Grooth, mevrouw Hessing-Puts en de 
heer Benhammou (namens het ambtelijk personeel), de heer Dronkers (namens de 
OR). 
 

Aanwezige adviseurs: de heer Oskam (Griffier), de heer Nagtzaam (hoofd Facilitaire 
Dienst), mevrouw Wouters (projectmanager renovatie van de Tweede Kamer), de heer 
De Bruijn (integraal adviseur), de heer Geerts (architect), de heer Van Leeuwen 

(programmadirecteur voor de Renovatie Binnenhof), mevrouw Berntsen (coördinerend 
architect van het RVB). 
 
Griffier: mevrouw Burger 

Adjunct-griffier: mevrouw Van Tilburg  
 
Afwezig met bericht van verhindering: de heer Krijns (PVV), de heer Thijssen 
(GroenLinks-PvdA), de heer Six Dijkstra (NSC), de heer Stoffer (SGP).  
 
 

1. Opening en mededelingen 

De commissievoorzitter opent de vergadering en heet iedereen welkom.  

Er zijn enkele afmeldingen ontvangen. 

 

2. Conceptverslag BBC-vergadering 28 mei 2024 

Het verslag van de BBC-vergadering van 28 mei 2024 wordt vastgesteld en zal worden 

gepubliceerd via de website van de BBC. 

 

3. Interessepeiling kinderdagverblijf 

De commissievoorzitter constateert dat met de interessepeiling voldoende informatie is 

opgehaald om de discussie over het kinderdagverblijf goed onderbouwd te kunnen 

voeren en stelt voor de verdere inhoudelijke bespreking uit te stellen tot een volgende 

vergadering wanneer ook het programma van eisen van de dependances besproken 

wordt. De leden steunen dit voorstel. 

 

4. Herinrichting grote commissiezalen B67 

Het hoofd facilitaire dienst van de Tweede Kamer licht toe dat de commissiezalen 

binnenkort heringericht worden. De voorgestelde inrichting zat al in de oorspronkelijke 

plannen voor B67, maar is door de toenmalige coronamaatregelen nog niet volledig 

uitgevoerd. De leden nemen kennis van de plannen. 

 

 

 

Griffie commissies Bestuur en Onderwijs  

Bouwbegeleidingscommissie 

I.  van Tilburg 
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5. Terugbrengen Artikel 1 Grondwet – procesvoorstel vanuit het RVB 

Voor de bouw van de nieuwe publieksentree is de ‘grondwetbank’ van de Hofplaats 

ontmanteld. De coördinerend architect van het RVB licht toe dat er een 

participatietraject start om de tekst van de grondwet op een passende plek bij de 

entree terug te laten komen. Participatie is belangrijk omdat artikel 1 er voor alle 

Nederlanders is. Een van de leden vraagt naar de herziening van de grondwettekst. De 

BBC is positief over de start van het participatietraject en stemt in met het 

voorgestelde proces. De uitwerking van de (participatie)aanpak en een overzicht van 

selectiecriteria wordt na verdere uitwerking aan de BBC en vervolgens aan het 

Presidium ter goedkeuring voorgelegd. 

 

6. Definitief Ontwerp Publieksentree 

 

Voorafgaand aan de bespreking van agendapunten 6 en 7 heeft de commissievoorzitter 

aangekondigd dat op een later moment (eerste kwartaal 2025) een aantal 

versoberingen ten aanzien van het ontwerp van het hoofdcomplex aan de BBC zal 

worden voorgelegd op basis van de versoberingenlijst zoals besproken in het 

bestuurlijk overleg d.d. 6 november 2024. Dat is het gevolg van druk op de financiën. 

De voorzitter licht toe dat hij over het bijbehorende proces een aantal gesprekken heeft 

gevoerd, o.a. met de minister van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening. Volgens 

de vastgestelde governance geeft de BBC advies, stelt het Presidium vervolgens vast 

en vindt dan het bestuurlijk overleg plaats. De versoberingen hadden in een eerder 

stadium aan de BBC (en Presidium) voorgelegd moeten worden zodat BBC en 

Presidium de voorgestelde versoberingen tijdig hadden kunnen afwegen en beoordelen. 

De BBC is altijd bereid om snel bijeen te komen indien er spoed is om ervoor te zorgen 

dat het proces geen vertraging oploopt. De commissievoorzitter geeft aan met de 

minister van VRO afgesproken te hebben in het vervolg weer de governance te volgen 

conform afspraken.  

De BBC-leden hebben kenbaar gemaakt zich gepasseerd te voelen door de werkwijze 

van het RVB rondom deze versoberingen en vinden het jammer dat de BBC daardoor 

niet betrokken is geweest bij het opstellen van de versoberingenlijst. De BBC heeft 

onderstreept eraan te hechten en ervanuit te gaan dat in de toekomst niet afgeweken 

zal worden van de vastgestelde governance ten aanzien van de renovatie. De BBC 

heeft tevens onderstreept dat zij de versoberingen en de gemaakte afwegingen 

daaromtrent tijdig wil beoordelen zodat het BBC-advies hierover betrokken kan worden 

bij de besluitvorming door het Presidium. Daarbij vraagt de BBC ook om inzicht in de 

financiën zodat deze meegewogen kan worden bij eventuele afwegingen. Het RVB geeft 

aan de kosteninformatie te zullen verstrekken.  

 

Ten aanzien van de publieksentree zijn er een aantal wijzigingen doorgevoerd ten 

opzichte van het Voorlopig Ontwerp. Deze worden toegelicht door de coördinerend 

architect van het RVB. Deze wijzigingen blijven dicht bij het Voorlopig Ontwerp. De 

wijzigingen gaan om de volgende negen punten: 1. Watertappunt en geleidelijnen in 

het landschap; 2. Bewegwijzering paviljoen; 3. Configuratie draaideuren buitenzijde; 4. 

Materiaalkeuze dak/luifel; 5. Gevelaanpassing N; 6. Bezoekersstromen, beleving en 

materialisatie; 7. Trap naar gebouw N; 8. Trap naar Schepelhal; 9. Uitgang Lange 

Poten. 

 

Een van de leden vraagt naar de groenwand, een ander lid vraagt naar registratie van 

aanwezige bezoekers in het gebouw. Ook worden er vragen gesteld over de 

bezoekersstromen. In reactie daarop wordt toegelicht dat de entrees aan het Plein en 

Binnenhof 1a blijven bestaan voor Kamerbewoners en gasten van Kamerbewoners. De 

publieksentree is primair bedoeld voor bezoekend publiek en schoolklassen. Ook wordt 

gevraagd of de huidige plannen binnen budget passen. Het RVB geeft aan dat er 

vooralsnog geen versoberingen voorzien zijn.  
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De BBC steunt de voorgelegde uitgangspunten en heeft geen aanvullende opmerkingen 

of aandachtspunten om in het advies aan het Presidium op te nemen.  

 

7. Uitwerking restpunten Technisch Ontwerp hoofdcomplex Tweede Kamer 

Ten behoeve van het uitvoeringsgereed ontwerp voor de aannemer zijn een aantal  

restpunten uit het Technisch Ontwerp voor de renovatie van het hoofdcomplex Tweede  

Kamer nader uitgewerkt. Het gaat om de volgende tien onderwerpen:  

1. Verlichtingsontwerp; 2. Inpassing Integrale Toegankelijkheid Standaard; 3.  

Verplaatsen post & repro; 4. Expeditielift; 5. Balie CIP; 6. Rijkspassenbalie; 7. 

Winkeltje en informatiepunt; 8. Uitstraling balies gebouw N algemeen; 9. Podium 

statenlokaal; 10. Commissiezaal H. 

 

De BBC steunt de voorgelegde uitgangspunten en heeft hier geen aanvullende 

opmerkingen bij om op te nemen in het advies aan het Presidium. Ten aanzien van de 

expeditiehoven is tijdens de BBC-vergadering n.a.v. zorgen van een BBC-lid bevestigd 

dat het expeditiehof tussen de gebouwen K en N primair bedoeld is als redundante 

voorziening, dat dit hof niet in gebruik zal zijn tijdens kantooruren/vergaderuren en 

een representatieve uitstraling krijgt. Het expeditiehof aan Mauritshuiszijde is het 

primaire expeditiehof met een persoonstoegankelijke expeditielift.  

 

8. Rondvraag en Sluiting 

 

De commissievoorzitter meldt dat het conceptadvies aan het Presidium per e-mail aan 

de BBC-leden zal worden voorgelegd, met het verzoek daarop te reageren. Een BBC-lid 

vraagt of de stukken in het vervolg eerder verspreid kunnen worden. De voorzitter 

geeft aan dat het uitgangspunt is de stukken op de donderdag voorafgaand aan de 

vergaderingen te versturen.  


